
پدربزرگش جان افراد زیادى را نجات داد 
ضرغامى:  درهاى کشور باید باز شود
موافقت دولت با لغو روادید برخى کشورها

روز گذشته هم وزیر میراث فرهنگى و گردشگرى گفت: 
در دولت پیشنهاد لغو روادید براى بیشتر کشورهاى مطرح  
شده رأى آورد و ادامه بررسى ها نسبت به برخى کشورها که 
ملاحظاتى درباره شان وجود داشت، به جلسه آینده موکول 
شد. عزت ا... ضرغامى در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع 
خبرنگاران درباره لغو روادید با کشورها، اظهار کرد: جلسه 
کمیسیون سیاسى و امنیتى دولت به ریاست وزیر کشور 
برگزار شد. از وزارت خارجه و همه دستگاه هاى اطلاعاتى که 
همراهى بسیار خوبى با ما داشتند. بخش زیادى از کشورهایى 
که پیشنهاد لغو روادیدشان داده شده، به اتفاق آرا، رأى 
آوردند. وى افزود: در مورد برخى کشورها که ملاحظاتى 
بود ادامه بررسى به جلسه آینده کمیسیون موکول شد که 
پس از بررسى در جلسه آینده اسامى تمامى این کشورها 
اعلام مى شود. ضرغامى یادآور شد: امروز به عنوان یک 
ضرورت گردشگرى، درهاى کشور باید باز شود و مردم دنیا 
به ایران بیایند. این مزیت نسبى ماست. هر گردشگرى که 
به ایران مى آید با وجود برخى مشکلاتى که در کشور داریم، 
دیدگاهش در نظرسنجى ها بالاى 90 درصد نسبت به ایران 
عوض مى شود. یعنى تمام تبلیغات ایران هراسى منتفى 
مى شود.  وزیر میراث فرهنگى و گردشگرى تصریح کرد: 
خوشبختانه امروز کشور منسجم و همراه است. باید درهاى 
کشور را باز کنیم تا راحت به ایران بیایند. این حق همه مردم 
دنیاست. وى یادآور شد: لغو متقابل روادید هم به طور طبیعى 
در دستور کار وزارت خارجه است اما آنچه ما در وزارت میراث 
فرهنگى و گردشگرى دنبال مى کنیم این است که مردم همه 

کشورها بتوانند راحت به ایران بیایند.

  وعده هاى آقاى وزیر
ایران از ظرفیت هاى گردشگرى خاصى برخوردار است که 
بسیارى از کشور هاى منطقه و جهان، قادر به رقابت با این 

ظرفیت ها نیستند.
گردشگرى فرهنگى به دنبال ویژگى هاى منحصر به فرد 
است و اتفاقا ایران مملو از ویژگى هاى منحصر به فرد است. 
طى یکسال گذشته با دو کشور ارمنستان و گرجستان قانون 
ویزا را لغو کرد تا سفر هاى شهروندان ایرانى به این دو کشور 
و شهروندان این کشور ها به ایران تسهیل شود. عزت ا... 
ضرغامى، وزیر میراث فرهنگى، صنایع دستى و گردشگرى 
در همان مقطع گفت: «لغو روادید با دیگر کشور ها ایده مهمى 
بود که براى تقویت گردشگرى کنار پیشنهادات متعدد دیگر 
مطرح شد. جلسات متعددى در این ارتباط با وزارت امور 
خارجه داشتیم و این وزارتخانه کاملا با پیشنهاد وزارت 
گردشگرى هماهنگى دارد.» ضرغامى بارها وعده لغو ویزا با 
کشورهاى دیگر را داده بود مانند مهرماه اظهارداشت: «لغو 
روادید با 5 گروه از کشورها با اولویت کشورهاى همسایه در 

دستور کار دولت است.» 

  ایران و ظرفیت هاى بى شمار گردشگرى
گفت:  کشور  گردشگرى  سازمان  رئیس  نخستین 
«روزگارى بود که یکى از موانع اصلى حضور گردشگران در 
کشور، موضوع روادید بود. اما اکنون به نظر نمى رسد مشکل 
اصلى ما موضوع روادید باشد. ما مشکلات بزرگ ترى از جمله 
تحریم و «تصویر شکل گرفته علیه ایران» در مجامع جهانى 
را داریم. جوسازى گسترده رسانه اى علیه ایران و آن تصویرى 
که از ایران در مجامع جهانى ترسیم شده، سفر به ایران را 
در زمره امور بسیار پرریسک قرار داده است. فرارونوشت: 
سیدمحمد بهشتى شیرازى افزود: برخى گردشگران خارجى 
معتقدند ممکن است با سفر به ایران، زنده برنگردند. ما باید 
فکرى به حال این شرایط داشته باشیم. با وجود همه اینها، 
تسهیل شرایط براى دریافت روادید موضوعى نیست که ما از 
آن خرده بگیریم، بلکه یک موضوع مثبت است. اما این کار، 

کلید ماجرا نیست. 
ما باید کلید اصلى ماجرا را پیدا کنیم. درواقع باید چه 
در داخل کشور و چه در سطح خارج از کشور، اقداماتى را 
انجام دهیم تا سوءتفاهم ها و سوءتدبیر ها را از بین ببریم.» 
وى افزود: «ایران مقصد جذابى براى گردشگرى مستهجن 
نیست، پس برخى افراد داخل کشور هم باید متوجه باشند 
که نباید گردشگران را به چشم افرادى ببینند که حضورشان 
در کشور به افزایش فساد اجتماعى منتهى مى شود و به نوعى 
درگیر «گردشگرى ستیزى» نشوند. ایران یک مقصد ایده آل 

براى «گردشگرى فرهنگى» است. 
اتفاقا این جذاب ترین و با ارزش ترین نوع گردشگرى 
است. ایران سرزمین جذابى است و فرهنگ ایرانى نیز براى 
گردشگران غربى جذابیت دارد؛ بنابراین حضور گردشگران 
خارجى که مشتاق آشنایى با فرهنگ ایرانى هستند، 
تقویت کننده فرهنگ اصیل ما خواهد بود. تا زمانى که 
مواردى که اشاره کردم اصلاح نشود، نمى توانیم امیدوار 
باشیم که صنعت گردشگرى در ایران، تحولات چشمگیرى 
داشته باشد.» این کارشناس گردشگرى گفت: «احیاى 
برجام معجزه نمى کند، اما مى تواند تاثیر مشهودى بر  رونق 
گردشگرى کشور داشته باشد. ما باید آغوش مان را نسبت به 

گردشگران خارجى باز کنیم.»

مشکلات تا انتخابات حل شود
مشکلاتى در جامعه وجود دارد که مسئولان وسیاسیون 
هم منکر آن نیستند. حسن بیادى، دبیرکل حزب آبادگران 
گفت: به رغم مشکلات موجود و کمى بى تدبیرى  در امور 
اجرایى، گرانى، بیکارى و نابسامان بودن وضعیت معیشتى 
مردم ضعف هایى در انتخابات آتى خواهیم داشت اما با رأفت، 
بخشندگى و گذشتى که از مردم خوب و انقلابى در طول 
انقلاب مخصوصا جوانان اندیشمند سراغ دارم، به نداى 
رهبر انقلاب پاسخ مثبت خواهند داد اگرچه نتیجه انتخابات 
حداقلى باشد، بازهم باید از مردم تشکر کرد. چنانچه در 
این مدت کوتاه همه نهادهاى مدیریتى اجرایى از دولتى 
و غیردولتى و نهادهاى مستقل و امنیتى بتوانند در جهت 
رضایتمندى مردم در رفع مشکلات روزمره مردم آزرده 
کشور کوشا و فعال شوند، حضور مردم به  صورت متوسط 

دوره هاى قبل خواهد بود .

3سیـاسـت سال پنجم
شماره   1678

پنجشنبه
1402.08.04
10    ربیع الثانى     1445/    26   اکتبر     2023

a r m a n m e l i . i r

گــــزارش

ذره بین

آرمان ملى – مطهره شفیعى: یک نام بود 
که بسیارى از افراد جامعه تا سال 84 نشنیده 
بودند اما یکباره به عنوان کاندیداى ریاست 
جمهورى مطرح شد. محمود احمدى نژاد همان 
نام است که حتى اگر نباشد بازهم خبرساز است! 
یک روز براى رفتن به سفر در فرودگاه تحصن 
مى کند، پس از بازگشت از سفر، سکوت مى کند 
یا اینکه به نحوى رفتار مى کند که تصمیم 
و برنامه اش براى انتخابات مجلس دوازدهم 

پنهان بماند. 
  2 رفتار احمدى نژاد با یک اسرائیل

زمان زیادى از سفر احمدى نژاد به گواتمالا 
نگذشته است؛ سفرى که خطراتش به او گوشزد 
شد اما توجهى نکرد. پس از بازگشت از گواتمالا 
سکوت کرد. شاید خوب مى دانست سکوت 
کردنش درباره فجایع غزه بیش از اظهارنظر 
بازتاب دارد پس جنایات صهیونیست ها را 
محکوم نکرد و فقط سکوت کرد! این سکوت 
سبب شد تا برخى را به یاد نمایشگاه اکسپوى 
2020 انداخت. در آن مقطع عبدالرضا داورى، 
مشاور سابق احمدى نژاد در توئیتى نوشت: 
«توئیت هاى دقیق و مستند آقاى کوروش 
علیانى، نشان مى دهد که محمود احمدى نژاد 
در پاویون اسرائیل حضور یافته و با مدیر این 
پاویون گفت وگو کرده است.» محمدعلى 
ابطحى، رئیس دفتر محمد خاتمى در دوران 
ریاست جمهورى اش هم در کنایه اى خطاب 
به احمدى نژاد بیان داشت: «آدم هاى تاریخى 
انقلاب بیانیه دادند براى فلسطین اما آنهایى که 
شعار تند مى دادند، امروز ساکت هستند.»  

همچنین رحمت ا...  بیگدلى در توییتى آورده 
است: «نانسى عجرم ،خواننده زن مسیحى و 
برخى دیگر از زنان هم صدایشان در حمایت از 
مردم فلسطین و علیه رژیم صهیونیستى بلند 
شد، اما صدایى از محمود احمدى نژاد(صباغیان 
سابق) درنیامد! نام خانوادگى احمدى نژاد قبل 
از انقلاب صباغیان بود!» علاوه بر این روزنامه 
اصولگراى جوان در یادداشتى به انتقاد از سکوت 
محمود احمدى نژاد رئیس دولت هاى نهم و دهم 
پرداخت و نوشت: «در ماجراى جنایات سبعانه 
و هولناك اخیر اسرائیل، کسانى که انتظارى از 
آن ها نمى رفت، موضع گرفتند و کسانى دیگر 
برخلاف ادعا ها و موضع گیرى هاى قبلى شان، در 
کمال تعجب سکوت محض کردند یا موضعى به 

نفع جنایتکاران صهیونیست گرفتند!»
  حامیان توجیه کردند

البته او مانند همیشه حامیانى دارد که 
به توجیه رفتارهایش یپردازند مانند احمد 
علیرضابیگى که درباره سکوت احمدى نژاد 
مى گوید: «آقاى احمدى نژاد الان یک شخصیت 

سیاسى است که شرایط ویژه اى برایش به وجود 
آمده است، اگر بنا باشد در مورد موضوع غزه 
صحبت کند، حتما در مورد وقایع 1401 هم 
اظهارنظر مى کرد و اعلام مى کرد که چرا سکوت 
کرده و علت سکوت چه بوده است! طبیعتا کسى 
نسبت به نظرات ایشان درباره رژیم اشغالگر 
قدس شک و ابهامى ندارد چون ایشان بزرگترین 
عملیات مبارزه با رژیم صهیونیستى را در دو 
جنگ 22 روزه و 33 روزه مدیریت کرد و آن را به 
نتیجه رساند! پس از این جهت کسى نباید ابهام 

داشته باشد.»
  نقش یاران قدیمى در تهیه لیست 

انتخاباتى
 در موضوع انتخابات مجلس هم بعید است 
که او و یارانش برنامه اى نداشته باشند. فردا 
با اشاره به این اظهارات علیرضابیگى نماینده 
سابق مجلس مبنى بر اینکه  «احمدى نژاد 
هیچ تصمیمى براى ثبت نام در انتخابات یا ارائه 
لیست ندارد»، نوشت: «این ادعا در حالى است 
که محمود احمدى نژاد در تمام سال هاى بعد از 

ریاست جمهورى اش تا امروز همواره یا خودش 
تلاش کرده که در انتخابات ریاست جمهورى 
نامزد شود یا آنکه کوشیده نزدیکانش را روانه 
مجلس کند. فارغ از آنکه این تلاش ها چه قدر با 
موفقیت همراه بوده، اما به هر حال او سعى کرده 
در انتخابات دستِ کم به صورت غیرمستقیم 
حضور داشته باشد و به نظر مى رسد در انتخابات 
پیش رو هم همین تصمیم را داشته باشد.» برخى 
معتقدند شوراى مرکزى منتخب شبکه راهبردى 
یاران انقلاب اسلامى (شریان) نقش اصلى در 
تبلیغ یاران احمدى نژاد دارد. شریان جریانى 
است که در ظاهر از سوى مهرداد بذرپاش همان 
جوانى که از سوى احمدى نژاد مطرح شد، شکل 
گرفته است و حمید رسایى از اعضاى اصلى آن 
است که انتقاداتى به احمدى نژاد داشت اما میدان 
سیاست قابل تغییر است پس رسایى مى تواند 
در پشت پرده نیروى احمدى نژاد درانتخابات 
مجلس شود. از سوى دیگر عباس امیرى فر، 
که روزگارى خود در دولت احمدى نژاد حضور 
داشت و بعدها راهش را از مردانِ بهارى جدا کرد،  
چندى پیش از دیدارهاى هفتگى احمدى نژاد با 
مشایى و بقایى خبر داده و گفته «احمدى نژاد 
هفته اى یک بار به شمال مى رود و با مشایى 
دیدار دارد، دو روز در هفته هم به خانه  بقایى سر 
مى زند و چند ساعت با هم گفت وگو مى کنند. اگر 
این موضوع را از محافظان احمدى نژاد بپرسید 
تایید خواهند کرد.» این گمانه مطرح است که 
مشایى و بقایى نقش اصلى در تنظیم یک لیست 
انتخاباتى داشته باشند که نام کاندیداهاى 

نزدیک به احمدى نژاد در آن باشد. 

مرغ سکوت احمدى نژاد یک پا دارد!

بقایى و مشایى
 مسئول تهیه لیست انتخاباتى؟

      همکارى انتخاباتى بذرپاش و احمدى نژاد

یک نماینده ادوار مجلس در خصوص 
راهکار مسدودسازى مسیر ورود رانت و پول 
کثیف به انتخابات اظهار داشت: من چند 
شب قبل با آقاى وحیدى، وزیر کشور در این 
مورد صحبت کردم و دو موضوع را مطرح 
کردم، یکى بحث حساب بانکى و دیگرى در 
مورد ارائه کتبى پنج سال سوابق خدمتى. 
این موارد از ضعف قانونى جدید انتخابات 
است که تصویب شده است. آقاى وحیدى 
گفتند در قانون مصوب مجلس این نکته ها 
آمده و وزارت کشور باید قانون را اجرا کند. 
یعنى وزارت کشور هم شاید مایل به این 
نبود که کاندیدا با کلى دوندگى ادارى برود 
و سابقه خدمتى خود را از مرکزى که در 
آن خدمت کرده پیدا کند و بیاورد و بعد هم 
شماره حساب بدهد و به وزارت کشور بگوید 
دریافتى انتخابات را در این حساب واریز 
مى کنم. در واقع وزیر کشور هم به اصل قانون 
اشاره کردند و گفتند قانون اشکال دارد. 
منصور حقیقت پور گفت: معتقدم با این قانون 
جدید، نه  تنها براى وزارت کشور مشکل پیش 
خواهد آمد بلکه شوراى نگهبان هم با مشکل 
مواجه خواهد شد. الان در این قانون، شوراى 
نگهبان باید بگوید فلانى صلاحیت دارد یا 
ندارد. در قدیم مى گفت شرایط ایشان احراز 
نشد. احرازنشدن یک بار دارد، ردصلاحیت 
بار دیگرى دارد. نمى دانم واقعا شوراى نگهبان 
الان مى خواهد در این رابطه چه کارى انجام 
دهد. آن قانون مى گوید وقتى کاندیدایى 
صلاحیت ندارد، باید به شخص بگویید چرا، 
بگویید شما اینجا فلان کار را انجام دادى یا 
آنجا آن کار خلاف را انجام دادى. معتقدم 
خود دوستان عزیز شوراى نگهبان ما با این 
قانون به مشکل برخواهند خورد. وى افزود: 
قانون جدید انتخابات، قانونِ ضعیفى است، 
یک قانونِ عجله اى است. تازه شانس آوردیم 
این بحث تناسبى شدن حذف شد، والا وزارت 
کشور چطور مى خواست آن را عملیاتى کند. 
بنابراین من اشکال را به مجلس مى گیرم. 
مجلس براى این دوره انتخابات آمد و یک کار 
عجله اى براى تزئین قانون انجام داد. مثلا در 
پیش ثبت نام اولیه با این وضعیت اینترنت، با 
این محدودیتى که وزارت کشور گفته از 8

صبح تا 6 بعدازظهر مى توانید ثبت نام کنید، 
50 هزار نفر را به خط کردند. به نظر مى رسد 
قانون، قانون پخته اى نیست، قدرمسلم 
مجلس بعدى این قانون را برهم خواهد زد و 

اصلاحاتى در آن ایجاد خواهد کرد.

شوراى نگهبان تا بررسى اعتبارنامه ها 
حق ورود دارد

نماینده سابق مجلس بیان کرد:  در قوانین 
قبلى، شوراى نگهبان تایید صلاحیت مى کرد 
و بعد کنار مى رفت اما الان تا زمان تصویب 
اعتبارنامه هم شوراى نگهبان حق دارد 
دوباره ورود کند، یعنى احتمال دارد یک نفر 
را تایید کند، بعد به یک چیز جدیدى برسد 
یا مثلا آن طرف برود یک مصاحبه اى کند، 
یک سخنرانى اى کند، یک انتقاد کند و آن 
را ملاك قرار دهند و وى را رد صلاحیتش 
کنند. وى در خصوص تخلفات انتخاباتى 
اظهار کرد: ما متاسفانه در هر انتخابات شاهد 
این هستیم که بعضى ها تخلف مى کنند و 
با چمدان هاى پول در حوزه هاى انتخابیه 
شناسنامه مى خرند و رأى را جابه جا مى کنند. 
من در حوزه هاى انتخاباتى خودم این موضوع 
را دیده ام و عکس و فیلم همه این ها را دارم. 
این ها پول هایى نیست که از حساب هایى که 
به وزارت کشور معرفى مى شود عبور کند. 
مثلا یک بنده خدایى مى گوید من پول ندارم 
ولى مغازه ام را به شما مى دهم که استفاده 
کنید، این کمک است، ولى کاندیدا چطورى 
به وزارت کشور اعلام کند که فلانى مغازه اش 
را به ما داده است. یکى خانه اش را مى دهد، 
یکى مى گوید من ماشین دارم و مى توانم 10

ساعت بیایم براى شما کار کنم. یکى دیگر 
مى گوید من کاغذ مى خرم و به شما مى دهم، 
یکى دیگر مى گوید من چاپ مى کنم . این ها 
پول نیست؛ درست است که این ها خدماتى 
است که مردم به کاندیداى موردنظر و مورد 
علاقه خودشان مى دهند، ولى هیچ کدام 
این ها ثبت و ضبط نمى شود و به نظر مى رسد 
که وقتى چیزى را تصویب و اعلام کنیم که 
نمى توانیم اجرا کنیم؛ فقط ایجاد مشکل 
کرده ایم. حقیقت پور درخصوص راهکار این 
مساله تصریح کرد: من فکر مى کنم مثلا اگر 
ما در صدا و سیما امکان تبلیغ را داشتیم، چرا 
از این امکان استفاده نکنیم و مثلا بنر بزنیم؟ 
الان هر بنرى زیر 300-200 هزار تومان 
درنمى آید. من در حوزه انتخابى قدیم خودم 
600 تا روستا دارم که حداقل براى 100

تا از آن ها باید بنر بزنم. 100 تا 200 هزار 
تومان چقدر مى شود؟ به نظر من مشکل از 

قانون است.

روایت منصور حقیقت پور
 از اشکالات قانون انتخابات
قانون جدید  انتخابات

 شوراى نگهبان
 را هم دچار مشکل مى کند

پلى براى
 انتخابات ریاست 
جمهورى  

احمد بخشایش اردستانى نماینده سابق مجلس 
مى گوید:«اگر اصلاح طلبان بتوانند در انتخابات مجلس 
نتیجه مطلوب خود را کسب کنند، قطعا آن را پلى براى 
انتخابات ریاست جمهورى 1404 خواهند کرد. طبیعى 
است که نیروهاى این جریان از هر موضوعى براى 
اظهارنظر و طرح دیدگاه بهره بگیرند. نمونه بارزش آن 
است که تلاش دارند روى نقطه ضعف هاى دولت سیزدهم 
دست بگذارند و آن نقاط را برجسته کنند. اصلاح طلبان 
در حالى این روزها به برجام مى پردازند که همگان در 
جامعه متوجه غروب برجام شده اند. یکى از بندهاى 
خوب برجام این بود که محدودیت فروش تسلیحاتى 
ایران به پایان رسید، هر چند اروپایى ها خیلى تلاش 

کردند که جلوى این مساله را بگیرند.»

آمریکا 
به دنبال
 بهانه بود

سیاسیون هر دو جناح حمله به غزه و کشتار مردم را 
محکوم مى کنند. یک فعال سیاسى اصلاح طلب با بیان 
اینکه رژیم صهیونیستى با مظلوم نمایى سعى در جلب 
افکارعمومى به سوى خود را دارد، گفت: آمریکا به دنبال 
بهانه براى بازگشت به منطقه بود. رسول منتجب نیا با اشاره 
به جنایات صهیونیست ها در غزه، اظهار کرد: جنایات رژیم 
صهیونیستى در بمباران منازل و بیمارستان  در غزه و کشتار 
مردم فلسطین، شاید در تاریخ بى نظیر بوده یا نمونه هاى 
کمى داشته باشد. با این حال این رژیم چهره مظلوم به خود 
گرفته و از این راه سعى دارد افکار عمومى را به سوى خود 
جلب کند در حالى که تاریخ جنایات ضدانسانى این رژیم بر 
کسى پوشیده نیست. آغاز این جنگ بهانه را به آمریکا داد 

تا وارد منطقه شده و سلاح در اختیار اسرائیل قرار دهد. 

بررسى مواجهه اصولگرایان با انتخابات مجلس دوازدهم؛

در اختلاف انتخاباتى تندروها 
میانه روها   با     باهنر مى آیند؟ 

ضرغامى:  درهاى کشور باید باز شود
موافقت دولت با لغو روادید برخى کشورها

روز گذشته هم وزیر میراث فرهنگى و گردشگرى گفت: 
در دولت پیشنهاد لغو روادید براى بیشتر کشورهاى مطرح  
شده رأى آورد و ادامه بررسى ها نسبت به برخى کشورها که 
ملاحظاتى درباره شان وجود داشت، به جلسه آینده موکول 
شد. عزت ا... ضرغامى در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع 
خبرنگاران درباره لغو روادید با کشورها، اظهار کرد: جلسه 
کمیسیون سیاسى و امنیتى دولت به ریاست وزیر کشور 
برگزار شد. از وزارت خارجه و همه دستگاه هاى اطلاعاتى که 
همراهى بسیار خوبى با ما داشتند. بخش زیادى از کشورهایى 
که پیشنهاد لغو روادیدشان داده شده، به اتفاق آرا، رأى 
آوردند. وى افزود: در مورد برخى کشورها که ملاحظاتى 
بود ادامه بررسى به جلسه آینده کمیسیون موکول شد که 
پس از بررسى در جلسه آینده اسامى تمامى این کشورها 
اعلام مى شود. ضرغامى یادآور شد: امروز به عنوان یک 

در اختلاف انتخاباتى تندروها 
میانه روها   با     باهنر مى آیند؟ 

یک نماینده ادوار مجلس در خصوص 
راهکار مسدودسازى مسیر ورود رانت و پول 
کثیف به انتخابات اظهار داشت: من چند 
شب قبل با آقاى وحیدى، وزیر کشور در این 
مورد صحبت کردم و دو موضوع را مطرح 
کردم، یکى بحث حساب بانکى و دیگرى در 
مورد ارائه کتبى پنج سال سوابق خدمتى. 
این موارد از ضعف قانونى جدید انتخابات 
است که تصویب شده است. آقاى وحیدى 
گفتند در قانون مصوب مجلس این نکته ها 
آمده و وزارت کشور باید قانون را اجرا کند. 

در اختلاف انتخاباتى تندروها 
میانه روها   با     باهنر مى آیند؟ 

منصور حقیقت پور: 
«من فکر نمى کنم 

آقاى لاریجانى لیست 
پنهانى در انتخابات 

داشته باشد.»

ناصر ایمانى در گفت وگو 
 با «آرمان ملى»: 
امیدواریم تندروها 
صحنه گردان انتخابات 
نباشند

آرمان ملى- حمید شجاعى: جامعه و جریانات 
سیاسى هر اندازه نیز نسبت به انتخابات پیش رو نگاه هاى 
متفاوتى داشته باشند و به واسطه برخى مشکلات کشور 
در حوزه هاى مختلف انتخابات را نه چندان مهم تلقى 
کنند، اما باز هم نیم نگاهى به صندوق راى و موفقیت در 
انتخابات دارند. چه اینکه بسیارى از ساز و کار پیش ثبت نام 
انتخاباتى انتقاد مى کردند، اما پس از چندى مشخص شد 
که افراد زیادى در پیش ثبت نام شرکت کردند و آنطور که 
احمد وحیدى وزیر کشور گفت از همه جریانات سیاسى از 
اصلاح طلبان و اصولگرایان گرفته تا معتدلین و مستقلین 
در انتخابات ثبت نام کرده اند. ثبت نام اصلى انتخابات نیز از 
27 مهرماه آغاز و تا پایان ساعت 18 دیروز به مدت 7 روز 
کارى ادامه داشت و طبق گفته اسلامى، سخنگوى ستاد 
انتخابات کشور 24829 نفر در انتخابات به طور قطعى ثبت 
نام کردند. حال صحبت اینجاست که نوع مواجهه جریانات 
سیاسى، جامعه و برخى چهره هاى مطرح و تاثیر گذار در 
این انتخابات چگونه است و بر این اساس چگونه مى توان 
به تحلیل انتخابات پیش رو پرداخت؟ پیش از هر چیز باید 
پذیرفت که به سبب اتفاقات مختلفى که در جامعه رخ داده 
به ویژه وضعیت بغرنج اقتصادى و معیشتى که به واسطه 
عملکرد نه چندان موفق دولت و همچنین کاهش اعتماد و 
امید به تغییر نسبت به آینده به وجود آمده است  فعلا بخشى 
از جامعه چندان نگاه مثبتى به مقوله انتخابات ندارند و با 
نوعى بى تفاوتى به مساله انتخابات مى نگرد. لذا در چنین 
شرایطى یا باید منتظر تغییراتى مثبت و موثر در شرایط 
زندگى مردم بود تا آنها نسبت به آینده امیدوارتر و نسبت به 
انتخابات ترغیب شوند یا اینکه اگر قرار بر ادامه روند فعلى 
طى 5 ماه آینده است نباید چندان انتظار مشارکت بالا و 
حداکثرى را داشت و در بهترین حالت تکرار همان انتخابات 
مجلس یازدهم را داشته باشیم. چنین موضوعى نیز صرفا 
به اراده مجموعه حاکمیت بستگى دارد که چه روندى را در 
پیش خواهند گرفت. پس در نهایت باید منتظر ماند و دید 
مجموعه حاکمیت و نهادهاى مرتبط چه رویکردى اتخاذ و 

چه زمینى را تعریف خواهند کرد. 
  از تندروها تا میانه روها 

جریانات سیاسى با وجود انواع اظهار نظرات و موضع 

گیرى ها، اما کنشگرى در انتخابات را در دستور کار 
قرار داده اند. چنانکه تعداد مشخصى از اصلاح طلبان 
در انتخابات نام نویسى کرده و منتظر احراز صلاحیت 
شوراى نگهبان هستند تا موضع رسمى اتخاذ کنند و 
اصولگرایان نیز جداى از ثبت نامى که با حضور گسترده 
در طیف هاى مختلف انجام داده اند برنامه مشخصى 
براى انتخابات دارند. این در حالى است که نگاهى به 
اردوگاه متشتت و چند دسته اصولگرایان نشان مى دهد 
که هر کسى علم استقلال برداشته و به ارائه لیست جدا 
مى اندیشد. جبهه پایدارى، شوراى ائتلاف نیروهاى انقلاب 
«شانا» شوراى وحدت اصولگرایان، شبکه راهبردى یاران 
انقلاب«شریان» و احزابى چون جامعه اسلامى مهندسان، 
حزب مؤتلفه و... مجموعه هایى هستند که بدشان نمى آید 
در نوعى وزن کشى جایگاه خود در این جریان را بسنجند. 
چیزى که اتفاقا بسیارى از فعالان اصولگرا نسبت به 
آن هشدار مى دهندکه باعث شکست اصولگرایان در 
انتخابات خواهد شد. از سوى دیگر میانه روهاى اصولگرا 
را داریم که به نظر مى رسد در اندیشه ائتلاف با معتدلین 
هستند. کسانى که مرزبندى مشخصى با تندروهاى این 
جریان دارند و درصددند تا با نقش آفرینى در انتخابات 
پیش رو از تکرار مجلس یازدهم و ورود تندروها به مجلس 
جلوگیرى کنند. نمونه این تحرکات را نیز مى توان در ثبت 
نام هاى انتخاباتى میانه روها دید. جایى که چهره  اى مثل 
محمدرضا باهنر، دبیرکل جبهه پیروان خط امام و رهبرى 
کاندیداتورى پس از 2 دوره غیبت مى خواهد دوباره در 
مجلس دوازدهم تاثیر گذار باشد. روابط عمومى جامعه 
اسلامى مهندسین نیز با تأیید این خبر از آغاز به کار مجدد 
حساب کاربرى محمدرضا باهنر در شبکه اجتماعى ایکس 
خبر داده است. هر چند که طى چند وقت اخیر تا قبل از 
پیش ثبت نام ها صحبت از نقش آفرینى على لاریجانى نیز 
در انتخابات بود که در نهایت با عدم ثبت نام وى مشخص 
شد که لاریجانى برنامه اى براى انتخابات مجلس ندارد و 
اگر هم باشد طیف اطرافیان و حامیان وى در انتخابات 
حاضر خواهند بود. چنانکه منصور حقیقت پور چهره 
نزدیک به على لاریجانى درباره احتمال ائتلاف لاریجانى و 
روحانى در انتخابات آتى مجلس گفت: «من فکر نمى کنم 

چنین ایده اى در ذهن لاریجانى باشد که بخواهد با 
کسى ائتلاف کند. لاریجانى دوستان را تشویق مى کند 
که در انتخابات ثبت نام کنند و پاى صندوق بیایند. اما 
اینکه او بخواهد یک لیست پنهانى داشته باشد اصلا 
اینطور نیست.» حال مشخص نیست که اصولگرایان چه 
میانه روها و چه سایرین چه رویکردى اتخاذ خواهند کرد 
تا اینجاى کار آنچه مسلم است احتمال حضور ائتلافى 
میانه روها با معتدلین یا حضور مستقل در انتخابات وجود 
دارد. چه اینکه حسن بیادى دبیر کل حزب آبادگران جوان 
اخیرا گفته « در انتخابات آتى به صورت مستقل با حفظ 
رفاقت با گروه ها و ائتلاف هاى سیاسى به رقابت صادقانه و 

سالم خواهیم پرداخت.»
  حضور چهره هاى معتدل را به فال نیک مى گیرم

شرایط  خصوص  در  اصولگرا  سیاسى  فعال  یک 
اصولگرایان معطوف به انتخابات پیش رو اظهار داشت: 
اردوگاه اصولگرایان بزرگ است که در برخى انتخابات 
به وحدت رسیده و در برخى به وحدت نرسیدند. در 
این دوره هم باید منتظر باشیم و ببینیم در نهایت چه 
مى شود. جمع کردن نظرات این طیف هاى مختلف بر اى 
این انتخابات شاید قدرى مشکل باشد و این اتفاق شاید 
به سختى بیفتد و برخى اتفاق نظر با بقیه اصولگرایان 
نداشته باشند. ناصر ایمانى به «آرمان ملى» گفت: این 
نکته هم قابل توجه است که در یک انتخابات الزاما همه 
طیف هاى یک جریان سیاسى با هم قدرى مشکل است و 
نباید وحدت را به این معنا بگیریم که صد درصدى است و 
ممکن است که در یک جناح 80 درصدى اجرا شود. وى 
در خصوص ثبت نام برخى چهره ها مثل محمدرضا باهنر 
در انتخاب مجلس بیان کرد: اینکه برخى از چهره ها و 
جریان هاى سیاسى اصولگرا در این دوره فعال تر هستند 
را به فال نیک مى گیرم این هم صحنه سیاسى را شاداب تر 
مى کند و هم اینکه باعث مى شود مجلسى یکسویه از یک 
جناح سیاسى تشکیل نشود و افراد معتدل تر و سابقه دارتر 
هم در انتخابات حضور پیدا کنند. ایمانى تصریح کرد: یک 
جریاناتى در اصولگرایان داریم که به لحاظ سیاسى قدرى 
تندرو محسوب مى شوند و امیدوار هستیم که اینها نتوانند 

صحنه گردان انتخابات باشند. 


